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El conseller general de Socialde-
mocràcia i Progrés (SDP), Víctor 
Naudi, i el secretari d’organit-
zació de la formació, Joan Marc 
Miralles, van lamentar ahir que 
el Govern “està enganyant” en 
relació a l’acord duaner perquè 
assegura que es podrà mantenir 
però la realitat és que hi haurà 
d’haver renúncies. Per això el 
partit va criticar que no es faci 
res des de l’executiu per avan-
çar-se i veure què comporta la fi 
d’aquest acord i al mateix temps 
valorar els avantatges que pot 
oferir l’acord d’associació amb la 
Unió Europea (UE). Naudi va re-
marcar que ara per ara s’està con-
fonent la ciutadania i això pot 
fer que aquesta acabi votant en 

contra de l’acostament a Europa 
en el referèndum previst.

A banda de la tasca interna 
(que passa per unir les forces po-
lítiques i fer pedagogia amb els 
ciutadans), SDP considera que 
també caldria que el Govern fes 
un esforç per assegurar una imat-
ge de “país respectable” davant 
de tots els països que formen la 
UE. En aquest sentit va indicar 
que les actuacions dels ministres 
Jordi Cinca i Jordi Alcobé no hi 
ajuden i per això cal actuar per 
evitar problemes en el moment 
en què el Principat vulgui que se 
li reconegui alguna especificitat. 

La formació considera que el 
privilegi del tabac s’hauria d’allar-
gar el màxim de temps  possible 
amb algun període transitori. 
Tot i així exposen que el Govern 

hauria d’haver previst la reduc-
ció d’ingressos i la reconversió 
del sistema que això comporta, 
al mateix temps que el sector 
comercial busca algun altre “gan-
xo”. També en la lliure circulació 
de persones s’aposta per un perí-
ode transitori, tot i que en aquest 
cas la possibilitat “és més defen-
sable” que en el tabac. Pel partit, 
tot això s’ha de compensar amb 
l’obertura estrangera. 

SDP va reiterar que per pren-
dre part en un pacte d’Estat cal 
que el Govern escolti totes les 
veus, un fet que no ha succe-
ït. Per Naudi, les opinions que 
hi ha al país sobre els aspectes 
que afecten l’acord d’associació 
es podrien utilitzar com a ele-
ments a l’hora d’anar a negociar 
a Brussel·les.

SDP critica que el Govern no 
s’a anci a la fi de l’acord duaner
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El president francès i copríncep 
d’Andorra, François Hollande, 
es va mostrar ahir partidari que 
l’acord d’associació entre An-
dorra i la Unió Europea inclogui 
períodes transitoris i reconèi-
xer d’aquesta manera les especi-
ficitats del Principat, si bé, igual 
que va fer dilluns el cap negoci-
ador de l’acord del Servei Euro-
peu d’Acció Exterior (SEAE), va 
recordar que “la perspectiva és 
un acord d’associació”, amb tot 
el que això comporta.

Així ho va afirmar ahir des-
prés de rebre a l’Elisi el cap de 
Govern, Antoni Martí, i el sín-
dic general, Vicenç Mateu, en 
una trobada que va servir per 
informar el copríncep del des-
envolupament de l’agenda eu-
ropea i de l’avançament de les 
negociacions per a l’acord d’as-
sociació.

Hollande, que va mostrar es-
pecial interès per la trobada que 
va mantenir Martí amb el pre-
sident de la Comissió Europea, 
Jean-Claude Juncker, va recor-
dar que l’accés al mercat interior 
europeu suposa per a Andorra 
“una oportunitat considerable” 
per l’activitat i les inversions 
que pot comportar. Tot i això, el 
copríncep francès va assegurar 

ser coneixedor que “hi ha punts 
difícils” que “caldrà discutir”.

En aquesta línia, el cap de 
Govern, que va agrair una vega-
da més “el ple suport a la nego-
ciació” expressat pel copríncep, 
va insistir que s’està en una 
etapa “molt important” d’una 
negociació cabdal per al futur 
del país i va incidir en el fet 
que tant Juncker, quan s’hi va 
reunir, com ahir Hollande han 
entès que “hi ha qüestions que 
Andorra defensa i té tot el dret 
a defensar”, sempre que siguin 
“raonables i raonades”.

Martí, que va lamentar que 
“a casa fem polèmiques quan 
a ulls del món se’ns respecta”, 
va insistir en “l’esforç que con-
tinuarà fent el Govern” per fer 
pedagogia d’aquest acord tant 
davant els grups parlamentaris 
com dels ciutadans per buscar 
el màxim consens possible i po-
der culminar una “feina que han 
anat fent els darrers anys els di-
ferents governs”. 

En aquest sentit, Martí va in-
sistir que tots els esforços legis-
latius i l’aposta per anar cap a la 
transparència s’han fet per po-
der portar a terme aquest acos-
tament a la UE i va destacar que 
no es parla únicament del tabac 
sinó també del fet que “joves 
andorrans no puguin treballar 

en un entorn europeu en condi-
cions i alguns fins i tot hagin de 
renunciar a la nacionalitat, que 
les empreses andorranes no pu-
guin exportar els serveis o que 
la comercialització dels produc-
tes del sector financer estigui 
penalitzada”.

Per tot plegat, i més enllà del 
pacte d’Estat, Martí va expressar 
la voluntat de reunir-se amb els 
presidents dels grups parlamen-
taris quan torni de la Cimera 
iberoamericana i Costa Rica per 
abordar aquest tema i les altres 
qüestions d’Estat que vulguin.

Hollande d na suport a un acord 
ue inclo ui per odes transitoris

Martí agraeix la col·laboració decidida del copríncep francès després de la trobada a l’Elisi

negociació amb la Ue
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Antoni Martí i François Hollande durant la reunió d’ahir al palau de l’Elisi.
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El president del grup parla-
mentari liberal, Josep Pintat, 
va defensar dilluns la integri-
tat de l’acord duaner davant 
de Thomas Mayr-Harting, 
cap negociador de l’acord 
d’associació del Servei Eu-
ropeu d’Acció Exterior amb 
Andorra, Mònaco i San Mari-
no. Pintat, segons un comu-
nicat, va reiterar la voluntat 
ine quívoca del seu grup de 
“mantenir íntegre l’acord du-
aner” que Andorra té signat 
amb la Unió Europea (UE) i 
continua posant de manifest 
que espera que “es mantin-
guin totes les parts de l’acord 
duaner i que els mateixos 
principis que regeixen les ne-
gociacions amb Mònaco tam-
bé ho siguin per a Andorra.” 
Pintat creu que el fet que “es 
parli de clàusules de transito-
rietat evidencia que es posa 
data de caducitat al model 
econòmic andorrà”. Davant 
la falta d’informació relativa 
a com quedaran recollides les 
quatre llibertats, Pintat va 
remarcar  que “és impossible 
destacar aspectes positius o 
negatius de l’acord d’associ-
ació”, perquè actualment “no 
hi ha propostes concretes i 
pel que sembla avui en dia no 
estan sobre la taula”.

Pintat insisteix 
ue l’acord 

duaner s’ a de 
mantenir
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